

ISSN 2070-9773

КЛИО



№10(202)

октябрь 2023

КЛИО



СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОСОФИЯ ИСТОРИИ

- Смирнова А.П.** (Санкт-Петербург). Цивилизационный и стадияльный (линейный) подход к историческому развитию общества с точки зрения принципа дополнительности 13

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Алексеев А.Н.** (Санкт-Петербург). «Печатные указы»: к вопросу об учреждении бумажных денег в Российской империи 20
- Каспаров А.И.** (Волгоград). Арнульф и Скариберга. Источники о святой паре и агиографическая традиция 26

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Ли Янь** (Владивосток). Взгляды российских и китайских исследователей на историю Русского Тяньцзиня (начало XX в.): историографический обзор..... 30
- Алексеева Л.В.** (Нижевартовск), **Ковалева О.А.** (Тюмень). Приоритетные вопросы тыловой повседневности (1941–1945 гг.) в советской историографии..... 36

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Артеменкова К.П.** (Санкт-Петербург). Слухи о Брауншвейгском семействе в британской прессе в 1740–1750-е годы 43
- Козлов А.П.** (Санкт-Петербург). Совхозное строительство в Казахстане в годы первых пятилеток (1928–1937 гг.) 52
- Воронов В.П.** (Москва). Торговое сотрудничество России и Бразилии в 2022 году.. 60
- Штырбул А.А.** (Омск). Социальный бандитизм как историческое явление (некоторые аспекты) 65

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Большаков М.В.** (Москва). Особенности изучения нематериального культурного наследия крестьян на примере анализа свадебного обряда Зарайского уезда Рязанской губернии второй половины XIX века..... 82
- Бурнашева Н.И., Ковлеков И.И.** (Якутск). Старательство в золотодобыче Якутии (вторая половина XIX в.)..... 91
- Рыбак О.В.** (Малоярославец). Особенности государственно-церковного взаимодействия: церковно-гражданские постановления и характер исполнения наказаний в монастырях на примере Свято-Никольского Черноостровского монастыря в Малоярославце 97
- Никодим, иеромонах (Хмыров Д.В.)** (Санкт-Петербург). «Разрешить о протопресвитеру Изразцову именоваться на испанском языке Monseño» о формировании и развитии приходской жизни русской православной эмиграции в странах Южной Америки в 1920-е гг. 104

Евстратчик А.А., Коновалова О.В. (Красноярск). Особенности организации январской забастовки 1905 г. красноярским комитетом социал-демократической партии среди железнодорожных рабочих.....	111
Ипполитов Г.М., Филатов Т.В. (Самара). Монгольская операция 1921 года: опыт лапидарного военно-исторического исследования	119
Азаревич В.К. (Владивосток). Зарубежная деятельность Владивостокского Охранного отделения в 1907-1917 годах	129
Гапсаламов А.Р., Бочкарева Т.Н., Васильев В.Л. (Елабуга), Мухамедов Р.А. (Ульяновск). Сравнительный анализ процесса индустриализации стран мира: на примере СССР и США	137
Воробьев Д.А., Семенова М.М. (Кировск, Ленинградская область). Партизанский отряд №164 и его роль в создании ледовой трассы «Дороги Жизни»	146
Полянский М.С., Агаева Д.М. (Москва). Штрафные воинские части Вермахта и Красной армии в годы Второй мировой войны: предназначение и особенности формирования.....	154
Русанов И.Н. (Омск). Музыкальный андеграунд в социокультурном ландшафте СССР второй половины 1950-х – 1970-х годов: от «двойной идентичности» к «двоемирию».....	161
Труханович Е.В. (Санкт-Петербург). «Раскусить» замысел М.С. Горбачева (Попытка спецслужб США предугадать планы СССР в декабре 1987 г.).....	168
Захарова Д.Е. (Владивосток). Этапы разработки стратегии государственной молодежной политики в Российской Федерации (конец XX – начало XXI века)	176

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Черная Н.В. (Санкт-Петербург). Проблема интерпретации легенды о рождении Анны Марии Циглерин.....	183
Клинко М.-В. М. (Москва). Профессор Московского университета И.М. Шаден и издание «Orbis Pictus» 1768 года.....	192
Ростовцев Е.А., Гольцов Н.В. (Санкт-Петербург). Историк С.Н. Драницын и его воспоминания о Петербургском университете.....	198

МЕТОДИКА ПРЕПОДАВАНИЯ

Лапина И.Ю., Гурьев Е.П. (Санкт-Петербург). Мировоззренческие принципы российской цивилизации в курсе «Основы российской государственности».....	214
---	-----

CONTENTS

PHILOSOPHY OF HISTORY

- Smirnova A.P.** (St. Petersburg). Civilizational and staged (linear) approach to the historical development of society from the point of view of the principle of complementarity 13

SOURCE STUDIES

- Alekseev A.N.** (St. Petersburg). "Printed decrees": on the issue of establishing paper money in the Russian Empire 20
- Kasparov A.I.** (Volgograd). Arnulf and Scariberga. Sources about the holy couple and hagiographic tradition 26

HISTORIOGRAPHY

- Li Yan** (Vladivostok). Views of Russian and Chinese researchers on the history of Russian Tianjin (beginning of XX century): historiographic review 30
- Alekseeva L.V.** (Nizhnevartovsk), **Kovaleva O.A.** (Tyumen). Priority issues of rear everyday life (1941–1945) in Soviet historiography 36

GENERAL HISTORY

- Artemenkova K.P.** (St. Petersburg). Rumors about the Brunswick family in the British press in the 1740s–1750s 43
- Kozlov A.P.** (St. Petersburg). State farm construction in Kazakhstan during the first five-year plans (1928–1937) 52
- Voronov V.P.** (Moscow). Trade cooperation between Russia and Brazil in 2022 60
- Shtyrbul A.A.** (Omsk). The Social Banditism as a Historical Phenomenon (some aspects) 65

NATIONAL HISTORY

- Bolshakov M.V.** (Moscow). Features of the study of the intangible cultural heritage of peasants by the example of the analysis of the wedding ceremony of the Zarsk district of the Ryazan province of the second half of the XIX century 82
- Burnasheva N.I., Kovlekov I.I.** (Yakutsk). Artisanal gold mining in Yakutia (second half of the 19th century) 91
- Rybak O.V.** (Maloyaroslavets). Features of state-church interaction: church-civil decrees and the nature of the execution of punishments in monasteries using the example of the St. Nicholas Chernooostrovsky Monastery in Maloyaroslavets 97
- Hieromonk Nikodim (D.V. Khmyrov)** (St. Petersburg). "Allow Father Protospesbyter Izraztsov to be called Monsenor in Spanish": on the formation and development of parish life of the Russian Orthodox emigration in the countries of South America in the 1920s. 104
- Evstratchik A.A., Konovalova O.V.** (Krasnoyarsk). Features of the organization of the January 1905 strike by the Krasnoyarsk Committee of the Social Democratic Party among railway workers 111

Hippolitov G.M., Filatov T.V. (Samara). The Mongolian operation of 1921: the experience of a lapidary military-historical research	119
Azarevich V.K. (Vladivostok). Foreign activities of the Vladivostok Guard Department in 1907-1917	129
Gapsalamov A.R., Bochkareva T.N., Vasiliev V.L. (Yelabuga), Mukhamedov R.A. (Ulyanovsk). Comparative analysis of the industrialization process of countries of the world: using the example of the USSR and the USA.....	137
Vorob'ev D.A., Semenova M.M. (Kirovsk, Leningrad region). Partisan detachment № 164 and its role in the creation of the ice route "The Road of Life"	146
Polyansky M.S., Agaeva D.M. (Moscow). Penal military units of the Wehrmacht and the Red Army during the Second World War: the purpose and features of the formation	154
Rusanov I.N. (Omsk). Musical underground in the sociocultural landscape of the USSR in the second half of the 1950-s – 1970-s: from "double identity" to "dvoemirie"	161
Trukhanovich E.V. (St. Petersburg). To "figure out" the idea of M.S. Gorbachev (An attempt by the US special services to predict the plans of the USSR in December 1987)	168
Zakharova D.E. (Vladivostok). Stages of developing a strategy for state youth policy in the Russian Federation (late 20th – early 21st century)	176

CHARACTERS OF HISTORY

Chyornaya N.V. (St. Petersburg). The problem of interpretation of the legend about the birth of Anna Maria Zieglerin	183
Klinko M.-V. M. (Moscow). Professor of Moscow University J.M. Schaden and the edition of "Orbis Pictus" of 1768	192
Rostovtsev E.A., Goltsov N.V. (St. Petersburg). Historian S.N. Dranitsyn and his memories of St. Petersburg University	198

METHOD OF TEACHING

Lapina I.Yu., Guriev E.P. (St. Petersburg). Worldview principles of Russian civilization in the course "Fundamentals of Russian Statehood"	214
---	-----